
. Folketingets forhandlinger. (105) 

1665 11112 64: 3. beh. af f. t. l. vedr. valg til folketinget. 1666 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
ændring af lov om valg til folketinget (Valg- 
lister m. v.). 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 29) 
findes i tidenden sp. 1455). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 109 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
valutaforhold m. v. 

(Første behandling af lovforslaget (nr. 8) 
findes i tidenden sp. 555, udvalgets betænk- 
ning i tillæg B. sp. 63). 

Der var stillet 4 ændringsforslag i be- 
tænkningen. 

Uden for betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer, ændringsforsla- 
gene og spørgsmålet om lovforslagets over- 
gang til tredje behandling sattes til forhand- 
ling under ét. 

Lis Groes: Den velvilje, den højtærede 
ministers forslag til ny valutalov mødte 
ved første behandling i det høje ting, præger 
også den enstemmige betænkning, udvalget 
nu har afgivet. Betænkningen indeholder 
ganske vist en række ændringsforslag, men 
de er alle af formel karakter. 
I Ændringen til § 3, stk. 2, tilsigter alene 

en tydeliggørelse. Straffebestemmelserne til- 
sigter at bringe disse bestemmelser i over- 
ensstemmelse med de senere års lovgivning 
på tilsvarende områder. Forslaget om kun 
at give loven et halvt års gyldighed tilsigter 
alene en koordinering mellem denne lov- 
givning og loven om afsætning af landbrugs- 
varer til udlandet, så de 2 love udløber sam- 
tidig. 

Udvalget har modtaget henvendelser fra 
Industrirådet, der klart støtter lovforslaget. 
En anden henvendelse fra Grosserer-Socie- 
tetets Komité og Provinshandelskammeret 
har ikke samme positive karakter. 

Udvalget har nøje gennemgået disse hen- 
vendelser og kan efter at have drøftet 
tingene indstille lovforslaget til vedtagelse 
med de af ministeren foreslåede ændringer. 

Guldborg: Jeg skal på venstres vegne kun 
knytte en kort kommentar til den enighed, 
der fremgår af betænkningen. Vi vil gerne 
have lov til at understrege, at vi har haft 
store betænkeligheder ved den vidtgående 
mulighed for en genindførelse af restriktio- 
ner, som lovens tekst faktisk giver hjemmel 
til. Vore betænkeligheder er knyttet til den 
meget uklare markedssituation, de konse- 
kvenser, det kan få for landbrugets afsæt- 
ning måske i de allernærmeste måneder, 
hvad der sker i fællesmarkedet, den uklare 
situation omkring EFTA. Men vi er enige i, 
at vi må have en hjemmel af denne karakter, 
så længe store dele af vor eksport, derunder 
først og fremmest landbrugets, på grund af 
vor markedspolitiske placering må kræve 
særlige bestemmelser. Vi er derfor tilfredse 
med den udformning, lovforslaget har fået. 

Vi er særlig tilfredse med den ændring af 
§ 3, stk. 2, som måske er formel, men som 
vi i hvert fald er tilfreds med. Og til sidst 
vil jeg tilføje, at vi tager den opnåede enig- 
hed i udvalget som udtryk for, at vi, når 
denne lov og loven om afsætning af danske 
landbrugsvarer udløber samtidig, får lejlig- 
hed til at tage problemet om dobbelthjem- 
mel og om, hvordan hjemmel egentlig skal 
fordeles, op til fornyet overvejelse. 

+Of) 



1667 11112 64. 2. beh. af f. t. 1. om valutaforhold m. v. 1668 

Bækgaard: Da mit partis ordfører i denne 
sag, det ærede medlem hr. Rimstad, ikke kan 
være til stede, vil jeg blot på de uafhængiges 
vegne sige, at vi kan tiltræde ændringsfor- 
slagene. 

Handelsministeren (Lars P. Jensen): Jeg 
kan takke for den venlige tilslutning, der 
har været på hele rejsen, og jeg kan takke 
for den tilslutning, der er givet til de 
ændringsforslag, som jeg har stillet. Jeg 
kan under de givne forhold tilslutte mig det 
ændringsforslag, som udvalget har stillet, 
og som går ud på, at loven kun får et halvt 
års løbetid. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets §§ 1 og 2, ændringsforslag 
nr. 1, § 3, således ændret, §§ 4-13, ændrings- 
forslag nr. 2, § 14, således ændret, ændrings- 
forslag nr. 3, § 15, således ændret, § 16, 
ændringsforslag nr. 4, § 17, således ændret, 
og § 18 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Lovforslaget går nu til for- 
nyet behandling i udvalget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov om pension og hjælp til enker m. fl. 
(Om pension i udlandet m. v.). 

(Lovforslaget (nr. 37) findes i tillæg A. 
sp. 537, fremsættelsen i tidenden sp. 1259). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Albertsen: Blandt de mange gode træk, 
efterkrigstiden har vist, er også den stigende 
harmonisering på det socialpolitiske felt, en 
harmonisering, som ikke alene har haft 
relation til vort samarbejde med de nordiske 
lande, men som vi også for nylig har beskæf- 
tiget os med i relation til vort europæiske 
samarbejde og også i relation til det videre in- 
ternationale samarbejde. Det lovforslag, som 
den højtærede socialminister her har frem- 

sat for folketinget til en sådan harmonisering 
på det felt, der har relation til lovgivningen 
om enkerne, er ikke umiddelbart en kon- 
vention, vi her skal vedtage; det drejer sig 
om I en ændring af enkepensionsloven, som 
muliggør, at vi senere kan vedtage en sådan 
kónvention og derved få betingelser og livs- 
vilkår for denne gruppe medborgere i lig- 
hed med dem, vi har for folke- og invalide- 
pensionisters vedkommende. 

Det, man opnår ved den foreslåede lov- 
ændring, er, at den borger, der fraflytter 
sit hidtidige opholdssted i sit opholdsland, i 
de første 5 år efter fraflytningen til et af de 
øvrige nordiske lande skal have enkepension 
tilstillet efter den ordning, som er gældende 
i fraflytningslandet. Det er en tankegang 
og en indstilling, som den socialdemokratiske 
folketingsgruppe ganske kan tilslutte sig. 

Efter at loven om enkepension blev ud- 
videt for nogle år siden med hensyn til satser, 
men først og fremmest med. hensyn til den 
gruppe, loven berører, vil den ofte omfatte 
børn, og jeg vil derfor gerne i denne forbin- 
delse sikre mig, at vedtagelsen af den her 
foreslåede ændring også får virkning for 
disse. 

Den udvikling, som vi har haft i de seneste 
år på disse felter, er jo i høj grad inspireret 
af arbejdet i Nordisk Råd, og for dette lov- 
forslags vedkommende er der også tale om 
et initiativ fra den fælles nordiske social- 
politiske komité. 

Ændringen er jo særdeles velbegrundet og 
argumenterne for den meget stærke, idet 
der i de allerseneste år 홢 det gælder i ud- 
præget grad efterkrigstidens periode 홢 har 
været en betydelig udveksling af arbejds- 
kraft imellem de nordiske lande. Også antal- 
let af dansk-svenske ægteskaber 홢 i 
øvrigt også andre internordiske ægteska- 
ber 홢 er i stærk stigning. Jeg kan i denne 
forbindelse oplyse, at i de sidste 9 år er 
antallet af dansk-svenske ægteskaber steget 
med 50 pet.; sidste år drejede det sig om 
900 personer. 

Medvirkende til denne udvikling har det og- 
så været, at vi i 1946 fik indført det frie nor- 
diske arbejdsmarked, som senere blev be- 
fæstet ved konventionen af 1954. Navnlig 
har et stort antal finske, norske og danske 
statsborgere taget arbejde og ophold- i 
Sverige. Ganske vist er denne udvikling for 
Danmarks vedkommende afsvækket noget, 


